
zpravodaj obce Kněževes (u Prahy)   ročník 24   červen 

KNĚŽEVÁK 2 20
23

15. 7. od 9.00 | Sportovní den na fotbalovém hřišti
10. 9. od 10.30 | Vítání občánků v Kapli sv. Václava
30. 9. | Posvícenská zábava v KD
14. 10.  od 10.00  | Drakiáda na sportovním hřišti
14. 10.  od 16.00 | Rodinné dlabání dýní - Halloweenská párty v  hasičárně

PŘIPRAVOVANÉ AKCE:
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Slovo starosty
Vážení 
spoluobčané,

 
v současné době  
probíhá údržba ze-
leně. Veřejná pro-
stranství se daří 
sekat včas díky 
obecním strojům 
a strojům, které za-

půjčil Milan Červený. U zdravotního stře-
diska je již zasazen nový vánoční strom. 
Výsadbu provedla firma Františka Ryvoly 
a Milana Červeného. Základ pro strom byl 
udělán pečlivě za přispění pánů Holanů. 
Teď je na hasičích, aby strom řádně zalé-
vali, protože za současného suchého po-
časí jiná možnost není. Výsadba a úpravy 
prostranství vyšli přibližně na 50.000Kč.
Pravidelně se pozastavuji nad pořádkem 
kolem kontejnerů. Likvidace odpadu stojí 
obec mnoho peněz. Kontejnery jsou dosta-
tečné, ale musíme krabice sešlapat a poté 
hodit do kontejneru, rovněž tak PET lah-

ve. Jestliže to budeme dělat, tak se tam 
vejde několikanásobně víc. Jsou i návrhy 
některých občanů na přemístění kontejne-
rů, ale já nevím, tam všude bude problém 
s úklidem. Žádám vás, vážení spoluob-
čané, pomozte nám udržet pořádek a tří-
dění odpadu. Poplatky za likvidaci jsou 
stále vyšší. Když dáme více za odpad, o to 
méně zbyde na něco jiného. Nechceme za-
dlužovat obec tak, jak to vidíme ve státě. 
Otázku prořezu lip řešíme s dendrolo-
gem, neboť životní prostředí Hostivice 
tak Černošice dali ruce pryč od našich lip. 
Úpravu lip provede firma na Chládka. 
Chceme, aby obec byla zelená, ale bezpeč-
ná. Nechceme, aby lípy byly ořezané jako 
u našich sousedů.
Letos Letiště Praha otevírá akci “Dob-
ré sousedství”, takže obec se bude opět 
ucházet o financování některých akcí. 
Částka bude pravděpodobně vyšší než 
loni, kde částka byla 815.000 Kč. Do kon-
ce června provedeme vyúčtování loňské 
akce a dáme přihlášku do té letošní. Chtě-

li bychom peníze investovat do údržby 
a vzhledu obce. V zimních a jarních mě-
sících byla opravena dětská hřiště a hřiště 
ve školce. Naše děti mohou tyto prostory 
využívat. Je na nás všech, abychom je udr-
želi v dobrém stavu. Větší oprava na nás 
čeká, oprava chodníku před KD, za dobu 
provozu je již ve špatném stavu. 
Od ledna probíhá obnova smluv na ná-
jem hrobových míst. Zbývá ještě zhruba 
35 smluv, neboť jsou nájemci z různých 
částí republiky, mnohdy již nejsou mezi 
živými.
V rámci úspory elektřiny vypínáme veřej-
né osvětlení od 1.00 do 4.00 hodin. Větší 
akcí bude výměna asi 26 osvětlovacích tě-
les za moderní a úsporné. Máme v plánu 
postupně vyměnit všechna tělesa. Dá se 
říci, že celá obec je dostatečně osvětlena, 
takže se osvětlení nebude rozšiřovat.

Stanislav Kettner
starosta obce

Obecní úřad
Kompletní zápisy zastupitelstva obce 
naleznete na www.knezeves.cz

Usnesení OÚ
Zápis č. 6 a přehled usnesení ze zasedání 
zastupitelstva obce Kněževes konaného 
dne 24. 4. 2023 na obecním úřadě 

 Zastupitelstvo schvaluje:

•  jednání v záležitosti Nabídky 1. České 
realitní, s.r.o. na odkoupení pozemků na 
katastru naší obce, ale skutečné schválení 
či neschválení bude uskutečněno po před-
ložení smluv na prodej předmětných po-
zemků.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje Jednací řád 
ZO s účinností od 1. 5. 2023, který nahra-
zuje Jednací řád ze dne 15. 1. 2007

•  ZO bylo seznámeno s výsledky uskutečně-
né kontroly MV a schvaluje přijetí náprav-
ných opatření tak, jak byla obec vyzvána 
kontrolní skupinou MV.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje revokaci 
Usnesení ZO č. 21 z 23. 1. 2023 o prodeji 
pozemků z důvodu nedostatečné doby 
vyvěšení záměru a s tím související Usne-
sení ZO č. 38 z 20. 2. 2023 ohledně ceny 
těchto pozemků. Záměr obce tyto pozem-
ky prodat bude znovu zveřejněn.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje opravu vý-
tahu v MŠ (výměna nosných pásů, výmě-
nu závěsných kladek kabiny a protiváhy 
a výměnu gumových silentbloků závěsu 

kabiny) za částku 154 tisíc Kč.
•  Zastupitelstvo obce schvaluje výměnu 6 

kusů žaluzií v MŠ.
•  Zastupitelstvo obce schvaluje Zakoupení 4 

kusů nových věšáků na ručníky s přepáž-
kami do MŠ na základě doporučení KHS 
Středočeského kraje (cena 1720,- Kč/1ks).

•  Zastupitelstvo obce schvaluje předlože-
nou Smlouvu o spolupráci mezi Obcí 
Kněževes a společností EKO-KOM, a.s. při 
zajištění zpětného odběru a zařazení mís-
ta zpětného odběru do obecního systému 
odpadového hospodářství.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje opravu 
chodníku firmou Autotrak v celkové část-
ce 310 tisíc Kč.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření 
DPP nebo DPČ se zastupitelkou obce Ing. 
Klárou Vlčkovou.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje zakoupení 
hasičského auta SCANIA od Letiště Praha 
s tím, že nákup bude uhrazen z prostřed-
ků za prodej hasičského vozu NISSAN

 Zastupitelstvo přijalo tyto 

 informace a připomínky:

•  Informace Ing. V. Vlčkové, že spolu s paní 
Ing. Š. Semerádovou provedly kontrolu 
pokladní hotovosti a faktur v MŠ Kněže-
ves – bez závad.

•  Připomínka pana Ing. Wagnera, že by se 
měl při konání fotbalového zápasu oteví-
rat boční vstup na hřiště; popř. na vjezdo-
vou cestu umístit zamykací zábranu (bude 
řešeno).

•  Informační komise připraví žádost o dota-

ci ze Státního zemědělského intervenčního 
fondu.

•  Připomínky a podněty pana Ing. Wagnera 
k výstavbě domů na poli proti kovárně.

•  Připomínka pana R. Holana ohledně úkli-
du v KD – Komise ŠKS bude na úklid do-
hlížet.

•  Připomínka pana L. Pittermanna, aby fir-
ma ČEZ odklidila zeminu po výkopových 
pracích v chodníku Na Staré silnici (zajistí 
pan starosta).

•  Kytici k pomníku u ZŠ v Kněževsi na 30. 4. 
2023 zajistí Hasiči Kněževes.

•  Připomínka, aby podněty a připomínky 
občanů, které mají být řešeny, byly obci 
doručeny písemně, aby nedošlo k chybné 
interpretaci při ústním podání

Zápis č. 7 a přehled usnesení ze zasedání 
zastupitelstva obce Kněževes konaného 
dne 29. 5. 2023 na obecním úřadě

 Zastupitelstvo schvaluje:

•  Zastupitelstvo obce schvaluje Účetní zá-
věrku obce Kněževes za rok 2022 bez vý-
hrad.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje Návrh do-
datku ke Smlouvě o zajišťování a finan-
cování dopravní obslužnosti pro rok 2023 
a Vyúčtování záloh roku 2022.

•  prodej pozemku parc. č. 679/35 o rozloze 
24m₂ a pozemky st. 170 o rozloze 34m₂ 
a pozemek parc. č. 64/11 o rozloze 75m₂.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje Dohodu 
s ŘSD ohledně souhlasného prohlášení 
o neplatnosti kupních smluv na pozemky 
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pro zajištění veřejně prospěšné stavby dál-
nice „D7 MÚK Kněževes, přídatné pru-
hy.“ Obec bude v této záležitosti zastou-
pena JUDr. Iljou Lamprechtem.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje zakoupení 
nových židlí do zasedací místnosti OÚ. 
Stávající židle jsou značně opotřebované 
nebo rozbité.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje přijetí daru 
od paní Aleny Hašplové a pana Tomáše 
Chvoje - pozemku St. 302, katastrální úze-
mí Kněževes u Prahy; LV 237, na základě 
darovací smlouvy.

 Zastupitelstvo přijalo tyto 

 informace a připomínky:

•  Stanovisko Městského úřadu Hostivice, 
odboru ŽP ohledně výskytu páchníka 

v Tereziánské aleji. Výskyt nebyl doložen 
a část aleje na území obce Kněževes není 
v chráněném pásmu. Vzhledem k tomu, 
že stromy mohou ohrozit život i majetek 
občanů, bude vypracován dendrologický 
posudek stromů a pan Chládek ve své re-
žii provede ořez suchých a nebezpečných 
větví.

•  Sdělení Letiště Praha ohledně připojení 
naší obce na ČOV Letiště – připojení není 
možné z kapacitních i technologických 
důvodů.

•  Na základě doporučení právníka obec ne-
bude pokračovat v záměru odkoupit podí-
ly pozemků od soukromé osoby prostřed-
nictvím 1. České realitní, s. r. o. 

•  Reakce MV ČR na zaslané podklady 
ohledně zjištěných nedostatků při kontro-
le dne 30. 1. 2023 – splněno až na pozemky 

u D 7 – přídatné pruhy.
•  Zpráva od ČEZ ohledně rekonstrukce čás-

ti distribuční sítě NN (převodu vedení na 
stožárech do kabelového vedení v oblasti 
Nová čtvrť; obec bude řešit realizaci osvět-
lení.

•  Bude aktualizována Směrnice o zadávání 
veřejných zakázek.

•  V pondělí dne 5. 6. 2023 od 19 hodin se 
bude konat schůzka v nové hasičské zbroj-
nici ohledně připomínek k nové výstavbě 
proti kovárně „Lokalita Ořechovka.“

•  Zhotovení el. přípojky k Ouvalce pro po-
třeby hasičů – napájení od domu pana To-
máše Seinera.

•  Návrh pana Romana Holana na zakoupe-
ní nového traktoru pro úklid obce v zim-
ním období – bude řešeno v rámci projek-
tu „Dobré sousedství.“

 Vítání občánků v září 2023

Vítání občánků se uskuteční 10. září 2023 v 10.30 hodin v Kapli 
sv. Václava. Upozorňujeme rodiče, že musí sami o tuto slavnostní 
událost projevit zájem tím, že vyplní a doručí do 1. září 2023 na 
obecní úřad v Kněževsi přihlášku, v případě zájmu jim obec doručí 
pozvánku.
Vítání občánků je určeno pro novorozené děti s trvalým 
pobytem v obci Kněževes. Vyplněný formulář zašlete na adresu: 
obecknezeves@seznam.cz, případně předejte osobně v kanceláři 
OÚ nejpozději do 1. září 2023.

Přihláška je ke stažení také na webových stránkách obce 
www.knezeves.cz

Přihláška na Vítání občánků 
Jméno a příjmení zákonného zástupce . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Jméno a příjmení dítěte . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Datum narození dítěte . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Adresa trvalého pobytu dítěte . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Adresa pro zaslání pozvánky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

(pokud je odlišná od trvalého pobytu dítěte)

Telefon  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

E-mail . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Poučení pro rodiče dítěte
Vítání občánků je určeno pro občánky (novorozené děti) s trvalým 
pobytem v obci Kněževes. Vyplněný formulář zašlete na adresu: 
obecknezeves@seznam.cz, případně předejte osobně v kanceláři 
OÚ nejpozději do 1. září 2023.

Osobní údaje uvedené v této přihlášce budou zpracovány v souladu 
s nařízením Evropského parlamentu a Rady (EU) 2016/679  ze dne  
27. dubna 2016 o ochraně fyzických osob v souvislosti se zpracováním 
osobních údajů a o volném pohybu těchto údajů a o zrušení směrnice 
95/46/ES (obecné nařízení o ochraně osobních údajů).

Souhlasíme s tím, aby údaje o mém dítěti uvedené výše, dále fotografie 
a hromadná fotografie byly použity pro potřeby obce Kněževes 
(pamětní kniha, Webové stránky obce, facebookové stránky obce).

Beru na vědomí, že z celého programu je pořizována 
fotodokumentace.

V Kněževsi dne: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Podpis zákonného zástupce  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  
(matka-otec)

PODĚKOVÁNÍ
Poděkování patří paní Ivaně Pejclové, 

která na vlastní žádost ke dni 31. 5. 2023 ukončila 
svůj pracovní poměr – úklid zdravotního 

střediska Kněževes.

Děkujeme za mnohaletou spolupráci a přejeme 
paní  Pejclové do dalších let pevné zdraví, 

štěstí a pohodu. 

Obecní úřad Kněževes
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 S Kněževáky na zámku Chyše a Valeč

22. dubna 2023 bylo u našeho obecního úřa-
du veselo. 35 účastníků zájezdu se chystalo 
zvesela na výlet – senioři, střední generace 
a studenti. Sluníčko svítilo, teplo již od rána. 
Velký autobus se s námi rozjel směrem na 
Karlovy Vary. Ale až tam jsme nedojeli. Čekal 
nás zámek Chyše. Vše bylo předem dohod-
nuté a p. Lažanská nás již vítala. Po zapla-
cení jsme nejdříve šli na instruktáž o výrobě 
piva do místního pivovaru. To bylo spojeno 
s ochutnávkou dobrého moku. Nikdo z nás 
neřídil, tak jsme mohli všichni ochutnávat. 
Pivo tam vaří výborné – 11 i 12 stupňové, 
světlé, černé i „šimlovaté“. Trochu rozjaře-
ní jsme pokračovali na prohlídku zámku. 
S historií minulou i současnou nás seznámila 
majitelka zámku p. Lažanská s manželem. Je 
obdivuhodné, co tato dvojice se synem doká-
zali zachránit , vybudovat a rekonstruovat. 
Vnitřní prostory zámku jsou krásné, vhodně 
doplněné inventářem. Sbírka kočárků, obra-

zů, ale i vzpomínka na roční pobyt K. Čap-
ka vás zaujmou. Po prohlídce a procházce 
po parku jsme všichni zašli do pivovarské 
restaurace. Obsluha jen kmitala a jídlo bylo 
moc dobré. Všichni jsme si pochutnali. Od-
měnou pro některé z nás bylo  setkání pří-
mo v restauraci s p. Váňou - žokejem a ně-
kolikanásobným vítězem Velké pardubické. 
Vlastní nedaleko Chyše tréninkové centrum 
koní. Z Chyše jsme na doporučení p. Lažan-

ské jeli ještě pár kilometrů na zámek Valeč. 
Z dálky i zblízka krásná opravená stavba. 
Bohužel po zaplacení vstupného jsme do ru-
kou dostali jen tištěné informace a následná 
prohlídka nás trochu překvapila. Chodí se 
po prknech a rozbouraných schodech, ze zdí 
visí nedodělaná elektřina. V některých opra-
vených místnostech byla výstava obrazů 
ukrajinských moderních umělců. Zklamá-
ní z vnitřních prostor nám ale vynahradila 

krása vzrostlých stromů v anglickém parku. 
Domů jsme přijeli kvečeru dost unavení. Ale 
bohatší o zážitky. 
Děkuji Obecnímu úřadu Kněževes za fi-
nanční příspěvek 11 tisíc na dopravu – au-
tobus Balcarbus, a  Libušce Kučerové ze 
spolku Havlíček za námět výletu a důležité 
kontakty. 
 Za školskou a kulturní komisi 
 Bohdana Pavlíková 

 Restaurování obrazu
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 Prague Airport Region – PAR

Spolek PAR (Prague Airport Region) sdru-
žující obce, města a městské části v okolí 
Letiště Václava Havla Praha dlouhodobě 
usiluje o zmírnění negativních vlivů jeho 
provozu a o finanční kompenzace zohled-
ňující sníženou kvalitu životního prostředí 
způsobenou každodenním provozem. Sou-
časně se spolek snaží o maximální využití 
příležitostí, které sousedství letiště nabízí.
Jedním z klíčových témat je omezení hlu-
ku z leteckého provozu během noci. V této 
věci proběhla řada jednání na letišti i na 
Ministerstvu dopravy, kde se tématu osob-
ně věnoval ministr Martin Kupka a ředitel 
Odboru civilního letectví Zdeněk Jelínek. Za 
spolek jednal Vladimír Vytiska (předseda 
PAR), Ivan Král (Horoměřice), Petr Hejl (MČ 
Praha - Suchdol), Klára Čápová (Hostivice) 
a Michal Stark (Jeneč).
Podkladem pro jednání byla žádost o ma-
ximální omezení nočního provozu, resp. 
pravidelných odletů z pražského letiště 
podložená důkladnou analýzou dobré pra-
xe v sousedních státech. Obce v okolí praž-
ského letiště nepožadují nic mimořádného, 
neboť tento princip – tedy tzv. „core night“ 
mezi 00.00 – 6.00 bez pravidelných odletů 
- je dodržován i na jiných evropských leti-
štích. Pravda v Istanbulu a v Bukurešti se 
v noci létá, ale našemu postavení i jménu 
Letiště Václava Havla by lépe odpovídalo 
následování příkladu Vídně, Varšavy, Berlí-
na či Mnichova.

Argument vedení letiště, že omezení noč-
ního provozu je možné teprve po realizaci 
paralelní dráhy, neobstojí. Na jiných ev-
ropských letištích (s podobným dráhovým 
systémem jako je náš současný) omezení 
funguje, resp. charterové lety jsou provo-
zovány v denní době. Část těchto letů je 
navíc možné přesunout na regionální leti-
ště. Například Jihočeské letiště v Českých 
Budějovicích by tyto lety mělo provozovat 
již od letošního srpna. Na rizika spojená 
s poruchami spánku způsobenými leteckou 
dopravou, upozorňují i závěry WHO (Svě-
tová zdravotnická asociace), které uvádějí, 
že hluk nad 40 dB v noční době představu-
je významné ohrožení zdraví. Noční lety 
v hustě osídlené oblasti kolem pražského 
letiště považují okolní obce za nepřiměřený 
hazard se zdravím svých obyvatel, a proto 
na základě usnesení většiny zastupitelstev 
dotčených obcí Spolek PAR opakovaně žádá 
o tuto změnu.
Dalším diskutovaným tématem jsou star-
ty a dřívější odklon letadel od osy dráhy, 
které významně zvyšují hluk v širším okolí 
letiště. Tato kontroverzní praxe, zavedená 
během období covidu-19, kdy se prakticky 
nelétalo, má bohužel i nadále povolenou 
výjimku Ministerstva dopravy. K zavedené 
praxi dodržování trasy odletů v ose dráhy 
až do výše, která přináší menší hlučnost při 
odklonu letadel, se tak minimálně do kon-
ce letošní sezony letiště nevrátí. Letadla se 
zatím mohou odklánět od osy dráhy ihned 
po splnění technických a bezpečnostních 

parametrů. Tyto změny mají přinést úsporu 
paliv a snížení emisí. Spolek PAR snižová-
ní emisí plně podporuje, trvá ale na tom, že 
je nutné nalézt rozumný kompromis, který 
přinese snížení hlukové zátěže v oblastech 
s hustším osídlením mimo osu dráhy.
Vedení Ministerstva dopravy vyslovilo po-
chopení situaci zasažených obcí a slíbilo vést 
jednání s dopravci i s letištěm o požadavcích 
PAR, především pak o možnosti omezení 
odletů v noční době.
V oblasti finančních kompenzací byl počát-
kem června vyhlášen další ročník programu 
Dobrého sousedství, v rámci kterého bude 
rozděleno více než 21 mil. Kč na podporu 
projektů obcí a spolků v okolí letiště. V letoš-
ním roce budou mít obce větší váhu v proce-
su posuzování žadatelů a jednotlivých pro-
jektů předložených hodnotitelské komisi. 
V této komisi bude i zástupce spolku PAR.
Letiště souhlasí se zapojením obcí do pří-
pravy rozvoje infrastruktury pro neletecké 
aktivity v dosahu terminálu u budoucí že-
lezniční stanice na Dlouhé míli. Tento rozvoj 
přinese vedle pracovních příležitostí i rozší-
ření obchodních, volnočasových i jiných ak-
tivit.  Významně se zlepší dopravní obsluha 
okolí letiště a to nejen do centra Prahy, ale 
do celé České republiky, neboť bylo rozhod-
nuto, že projekt železničního spojení letiště 
bude propojen až na Hlavní nádraží. 

 Vladimír Vytiska – předseda PAR  
   v Úněticích 1. 6. 2023

Chcete odbourat stres, odreagovat se nebo jen přijít na jiné myšlenky?  
Čím více je TV programů, tím méně je na co se dívat? Přijďte si pro dobrou knihu; knižní fond je pravidelně obměňován.  

Každé pondělí 16.00 – 18.00 Vás zve obecní knihovna v Kněževsi.

 Výročí autora 

Jaroslav Hašek 
30. 4. 1883 – 4. 9. 1989

Dětství Haškovo 
v Praze bylo běž-
né, klukovské, pro-
dchnuté četbou 

Karla Maye a Julese Verna. Maturoval na 
Českoslovanské obchodní akademii v Re-
sslově ulici. Po maturitě se brzy začal ži-
vit novinařinou a literaturou. V roce 1915 
k narukoval v Českých Budějovicích k 91. 
pluku a s ním odjel na haličskou frontu 
v Rusku, kde byl 24. září zajat. Prošel le-
giemi i Rudou armádou a v prosinci 1920 
přijel do Československa. 
Za svůj život napsal asi 1 200 povídek. Jeho 
zdaleka nejslavnější text, čtyřdílný humo-
ristický román Dobrý voják Švejk byl pře-

ložen do 58 jazyků a několikrát zfilmován. 
Jednotlivé díly románu mají názvy:  V zá-
zemí, Na frontě, Slavný výprask a nedo-
končené Pokračování slavného výprasku. 
Jde o nejvýznamnější Haškovo dílo mno-
ha lidmi spojované s  ilustracemi Josefa 
Lady. Toto dílo nestihl dokončit, 4. díl za 
něj dopsal Karel Vaněk. Román začal vy-
cházet na pokračování roku 1921, ale byl 
velmi kritizován (Viktor Dyk, F. X. Šalda 
aj.). Příznivců měl zpočátku málo, jako 
první ho za velké dílo označil zřejmě Ivan 
Olbracht v kulturní rubrice Rudého práva. 
„Je to jedna z nejlepších knih, které kdy 
byly v Čechách napsány, a Švejk je docela 
nový typ ve světové literatuře, rovnocenný 
Donu Quijotovi, Hamletovi, Faustovi, Ob-
lomovovi, Karamazovým,“ napsal tehdy 
Olbracht.

 p. Bareš, knihovník
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  Jak se daří nejmenším? 

  Zpráva z MŠ Kněževes  

V březnu a následně v dubnu jsme v naší 
mateřské škole přivítali speciální pedagož-
ku paní Mgr. Hanu Otevřelovou, která se 
věnuje školní zralosti a má mnoho let pra-
xe s přípravou předškolních dětí. V březnu 
proběhl workshop pro rodiče a následoval 
dubnový workshop pro rodiče s dětmi.
Účast na akcích byla hojná a reakce velmi 
příznivé. Na 1. workshopu se rodiče sta-
li malými dětmi a poznali, jak se cítí dítě 
před důležitým životním krokem, kterým 
zápis na ZŠ určitě je. Plnili mnoho praktic-
kých úkolů a dostali prostor pro své dotazy. 
Navazoval 2. workshop s dětmi, kde rodiče 
mohli pozorovat své děti při práci ve skupi-
ně s jinými dětmi, viděli, jaké oblasti zvládá, 
jak spolupracuje.

Obě setkání byla hrazena z projektu OPJAK 
Šablony I pro MŠ Kněževes. Děkujeme ro-
dičům za účast a jejich reakce. Naše školka 
ráda zprostředkuje další setkání v novém 
školním roce. (www.hanaotevrelova.cz) 

V úterý 9. května 2023 proběhl zápis do 
mateřské školy. Zúčastnilo se ho celkem 25 

dětí – zkoušeli se k nám zapsat i rodiče z ji-
ných obcí, ale jelikož nám odchází pouze 10 
předškoláků, je naše možnost přijímat nové 
děti pro školní rok 2023/24 dost omezena. 
Uvolněná místa nahradí 10 nových dětí s tr-
valým bydlištěm v Kněževsi a děti zaměst-
nanců Letiště Praha.

Kromě divadelních představení v naší MŠ 
a očního vyšetření PRIMA VIZUS jsme si 
na konci května užili ozdravný pobyt ve 
Stradonicích u Nižboru na řece Berounce. 
Počasí nám přálo a vydali jsme se společně 
po stopách lesních skřítků, kteří nám po-
máhali najít poklad. Navštívili jsme sklárnu 
Nižbor, keltské opidum, místní nádhernou 
přírodu a svezli jsme se dokonce na koních. 

Na začátku června jsme ještě stihli týdenní 
kurz IN-LINE BRUSLENÍ, svezli jsme se 
vyhlídkovou tramvají pro Praze a navštívili 
Lidice - na konci června se rozloučíme na 

zahradní slavnosti s dětmi, které odchází na 
základní školy.

A školní rok je opět za námi. Těšíme se na 
další a zároveň přejeme krásné a slunečné 
prázdniny.

 Olga Procházková 
 a celý kolektiv MŠ Kněževes
 (Mateřská škola bude uzavřena v termínu 
 od 17. 7. 2023 do 1. 9. 2023)

Mateřská  
škola
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 HRACHOV  

 pobyt v přírodě od 24. 4. – 28. 4. 2023 

24.dubna 2023 bylo před ZŠ Středokluky 
opravdu plno. 2., 3., 4. a 5.třída odjížděly 
na týdenní pobyt v přírodě do Hrachova 
u Sedlčan. Dva autobusy úplně narvané, 
86 dětí + 10 učitelů a vychovatelů. Všichni 
jsme byli plni očekávání. 
V rekreačním zařízení Star Line jsme ještě 
nikdy nebyli. Od Hrachova jsme pomalu 
příkře sjížděli k říčce Brzinka. Po deštích 
byla pořádně divoká. Když jsme vystu-
povali z autobusů, stále pršelo. Ve velké 
jídelně nás majitelka zařízení seznámila 
s denním režimem a pravidly používání 
zařízení. Děti byly ubytované ve čtyřlůž-
kových pokojích ve dvou traktech a dvou 
podlažích. Venku bylo k dispozici několik 
hřišť na volejbal, přehazovanou, vybíje-
nou… 

Základní  
škola
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Hned první den jsme po obědě a poled-
ním klidu vyrazili v pláštěnkách na první 
výpravu poznávat nejbližší okolí.  V úterý 
jsme šli do Záchranné stanice zvířat v Hra-
chově. Od průvodce jsme se dozvěděli 
plno zajímavostí o krkavci, havranu, orlu 
mořském i skalním, vydře, veverce, pra-
sátku … V areálu byla i expozice fotografií 
motýlů a jejich stádií vývoje, které byly i ti-
síckrát zvětšeny.
Ve středu jsme s dětmi 4.třídy připravili pro 
ostatní účastníky pobytu „stopovačku“, tj. 
během 4 kilometrů jsme na dvaceti mís-
tech schovali papírky s otázkami. V nich 
byly zahrnuty poznatky ze Záchranné 
stanice (např. rozdíl mezi krkavcem a ha-
vranem…). Celá akce končila vyhledáním 
pokladu – tedy tašky s dobrotami pro jed-
notlivé třídy.  A kde byl poklad? V auto-
busové zastávce v obci Skrýšov. Vraceli 
jsme se jinou cestou, mezi pastvinami koní, 
býků a krav, přes rozvodněný potok. 
Další den jsme vyrazili přes Hrachov do 
nedalekých kopců, kde jsou ukryty menhi-
ry. Dětem jsme vysvětlili, proč tady jsou, 
jaký mají význam…. Odsud byly nádher-
né výhledy do krajiny. Louky i rozkvetlé 
stromy, klid, žádný provoz, holky si dělaly 
věnečky z pampelišek, kluci „lovili“ mra-
vence.
Ve čtvrtek byla olympiáda. Děti soutěžily 
v 10 disciplínách. Bylo krásné počasí, sví-
tilo sluníčko a jednotlivá družstva (z každé 
třídy byli v jednom družstvu zastoupeni 
alespoň tři žáci a žákyně) soutěžila jak o ži-
vot. Večer se sedělo u táboráku s kytarou 

a harmonikou a děti vesele zpívaly. S při-
bývající tmou vzrůstala nervozita. Byla 
připravena noční bojovka. Na toto dobro-
družství se děti těšily. S čelovkou nebo bez, 
ve dvojici nebo samostatně, zvládly všech-
no na jedničku. Vše dobře dopadlo, žádné 
strašidlo se neobjevilo.

Poslední den ráno po snídani rychle všech-
no sbalit, předat pokoje, naposledy se spo-
lečně projít do Hrachova na basketbalové 
hřiště a po „o“ tradá domů. Kromě pár 
škrábání v krku a sem tam stýskání po 
mamince a taťkovi si to děti užívaly a mají 
pěkné vzpomínky na společný pobyt v jar-
ní přírodě.
 Za kolektiv vychovatelek,  
 zdravotnice a pedagogů
 Bohdana Pavlíková
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 Výlet ZŠ Středokluky do Velké Británie

27. 5. v sobotu jsme se nalodili do dvoupatrového autobusu a vyrazi-
li směr Plzeň, kde nás v Bolevci očekávala druhá část naší posádky. 
V celkovém počtu 75 osob jsme chvíli po poledni překročili hranice 
s Německem, kde začalo naše zahraniční putování, jehož cílem byla 
Velká Británie. Na cestu vyrazili žáci druhého stupně od 6. po 9. třídu. 
Z naší základní školy cestovalo celkem 48 žáků v doprovodu 3 učitelek. 
28. 5. v neděli po lehké komplikaci – nefunkční lokomotivou vlaku 
v Eurotunelu - brzy ráno dorážíme rozlámaní, ale natěšení do Lon-
dýna. Navštívili jsme Tower of London, kde jsme viděli korunovační 
klenoty. Společně jsme se vyfotili před St.Paul´s Cathedral a kolem 
mnoha dalších památek jsme se přesunuli zpět do autobusu. S ma-
lou zastávkou jsme kolem 20. hodiny dorazili do městečka Cowley 
na předměstí Oxfordu, kde si nás rozebraly hostitelské rodiny. S leh-
kými obavami jsme se rozcházeli do rodin. Bydleli jsme po 2 či po 3. 
Některé rodiny ubytovaly až 6 dětí. 
29. 5. v pondělí plni zážitků z rodin vyrážíme do rodiště Williama 
Shakespeara – Stratforu nad Avonou. Posilněni zapečenou bagetou se 
autobusem přesouváme na hrad Warwick. Hrad Warwick je nádher-
ně zachovaný. Můžeme zde vidět přípravu na bitvu u Barnetu nebo 
nahlédnout do interiéru z počátku 20. století. V rozlehlých zahradách 
jsme se mohli zúčastnit Války růží nebo přehlídky sokolníků. Den 
plný dojmů jsme završili návštěvou universitního města Oxford. 
30. 5. v úterý nás čeká Salisbury. Úchvatná gotická katedrála, v je-
jíž kapli je ve speciálně upraveném stanu vystavena Magna Charta 
z roku 1215. Na náměstí jsme poobědvali legendární fish and chips 
a už vyrážíme na megality ve Stonehenge. Uprostřed otevřené kraji-
ny se tyčí neolitický kalendář – megality uspořádané v kruhu, magic-
ké místo. Plni dojmů jsme ještě zaskočili do lázeňského města Bath.
31. 5. ve středu jsme se rozloučili s hostitelskými rodinami a s výhle-
dem na 16 hodinovou cestu zpět domů vyrážíme na poslední den 
v Londýně. Máme toho ještě hodně v plánu: místo, kde bydlel Fred-
die Mercury nebo Kensingtonský palác, kde lady Diana vychová-
vala prince Williama a Harryho s úchvatnou zahradou. Dále pokra-
čujeme kolem Buckinghamského paláce, Westminsterské katedrály 
k Elizabeth Tower se světové proslulým zvonem Big Ben. V dálce se 
rýsuje cíl dnešního dne The London Eye – obrovské ruské kolo, od-
kud uvidíme celý Londýn jako na dlani. Přes Leicester Square kolem 
Chinatown pokračujeme na metro a honem do autobusu. Unavení 
a ušoupaní usedáme v autobuse a vyrážíme DOMŮ.  
1. 6. ve čtvrtek po obědě jsme se vrátili zpět do Středokluk. Plni do-
jmů a zážitků s nakoupenými dárky pro blízké se rozcházíme domů. 
Všichni byli spokojeni. Nikomu se nic nestalo a všichni se vrátili. Dě-
kujeme Ivaně Bádalové, za organizaci výletu. 
 Za celou výpravu
  Bára Fröhde
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 Fotbal – Stará garda

Stará garda Kneževsi si zaslouží velkou po-
chvalu za přístup k fotbalu a věrnost klubu. 
Hráči vždy odevzdají všechno na hřišti. Je-
jich oddanost a vášeň k fotbalu je vždy na-
kažlivá a inspirující.

V jarní části jsem si zahráli na hřišti Tucho-
měřic a Jenče. V obou zápasech se hráči na 
hřišti nešetřili a předvedli vysoké nasazení 
a obrovskou energii. 
Další zápas s Dolany je pro starou gardu 
opět příležitostí, jak ukázat své schopnosti 
a  dlouholetou zkušenost. O termínu budete 
informováni pomocí eVěstníku. Bez ohledu 
na výsledek, věříme, že stará garda Knežev-
si opět ukáže svou hru a dokáže předvést 
úžasný fotbal plný radosti z fotbalu.

Děkujeme za vaši podporu a fandění

 Vláďa B., Martin V., Kuba Š.

 Fotbal

Podzimní část sezony jsme přečkali v klidných vodách tabulky. Na jaře jsme v prvních zápasech přes dobré výkony nedokázali urvat 3 
body. Řada týmů posílila a bylo to velmi znát.  Se silnými soupeři (Hostivice, Vonoklasy, Dobřichovice) jsme prohráli o jediný gól, jelikož 
na šance se fotbal nehraje do tabulky jsme nepřidali ani bod. Výjezd do ambiciózního Třebotova kde jsme hráli v kalužích na podmáčené 
trávě nám přes kvalitní hru také nepomohl. Domácí zápas s Kosoří měl velký náboj a pohlednou hru, vyrovnávací trefu nám bohužel v po-
slední minutě neuznal rozhodčí. Zápasy s lídry tabulky Velkými Přílepy a Červeným Újezdem ani derby ve Středoklukách body nepřinesl 
a my jsme se ocitli v sestupovém ohrožení. 

V Jenči naše snahy zařízl rozhodčí který zvlášt-
ními výroky  vypomáhal domácím kteří měli 
stejné problémy v sestupovém pásmu. Po-
slední dva domácí zápasy jsme skvěle zvládli 
a udrželi výhrou 5:0 na Nučicemi a 4:2 na Ho-
roměřicemi ve III. třídě Prahy – západ.  Nutno 
podotknout že soutěž kterou na Praze – západ 
hrajeme je velice kvalitní a týmy se rok od roku 
zlepšují. Doufáme že pro příští sezonu budeme 
mít více bodů a také trochu štěstíčka.  Děku-
jeme všem fanouškům za přízeň a sponzorům 
za jejich podporu bez které bychom nemohli 
fungovat.
 Jakub Šebesta

 Petr Popelář – 300 zápasů

10. 6. 2023 proti Černošicím odehrál Petr ,,Popi´´ Popelář jubilejní 300 zápas za TJ Sokol Kněževes. 
Popi začal hrát v Kněževsi za žáky v roce 1998, v letech 2002 -2007 hrál za FK Viktoria Žižkov poté 
přestoupil do FK Středokluky. V roce 2008 se vrátil do rodné Kněževsi a hájí naše barvy dodnes. Popi 
je klíčový hráč týmu a výraznou osobou kněževeského fotbalu. V únoru na valné hromadě byl zvolen 
členem představenstva klubu. Díky tomuto milníku se dostal na 13. místo v historické tabulce odehra-
ných zápasů za Kněževes. Popi ať ti to kope ještě dlouho!
 Jakub Šebesta

TJ Sokol  
Kněževes



Kněževák 2/2023 11knezevak@knezeves.cz  |  www.knezeves.cz

Svaz žen - Klub Kněževes
 Romeo a Julie 

 v moderním nastudování

Romeo a Julie od Shakespeara – moder-
ní nastudování ve Vinohradském divadle. 
Krajská rada ČSŽ nabídla ženám Středočes-
kého kraje vstupenky na toto představení. 
Ty z nás, které máme rády divadlo, jsme 
šly. Byly jsme i zvědavé na modernu. Při-
znám se, že nejen já, ale všechny zúčastněné 
členky jsme na konci opravdu uronily slzy. 
Nádherné nastudování (Překlad: režie – J. 

Josek, dramaturgie -  J. Vedral, hudba – O. 
Brousek. Herci – M. Lambora S.Rojková, 
Sv.Skopal, I.Bareš…). Celé divadlo ani ne-
dýchalo a to jsme byly  2/3 ženy a 1/3 stu-
denti středních škol. Byly jsme rády, že jsme 
se mohly představení, které je stále již 8 let 
vyprodané, zúčastnit a vychutnat si opět 
souboj milenecké lásky s hloupou řevnivostí 
dvou znepřátelených rodů.
 Za ČSŽ Kněževes 
 Bohdana Pavlíková 

 Den otevřených dveří

 v Českém rozhlase a Open house

V sobotu  20. května 2023 se nás u vchodu 
do Českého rozhlasu sešlo dost členek. Ba-
ruš Kubů, která je přes 20 let rozhlasačkou, 
nás provázela celou budovou, vyprávěla 
o historii a seznámila nás s některými popu-
lárními redaktory. Dozvěděly jsme se, kdy, 
kde a za jakých podmínek vysílání vůbec ve 
Kbelích začínalo, jak jeho pracovníci reago-
vali a pracovali za války, po válce, v době 
po sametové revoluci, a samozřejmě i dnes, 
v době digitálních vymožeností.
V tuto sobotu bylo otevřeno 109 unikátních 
pražských budov a tak jsme se rozešly po 
Praze za novými zážitky. Některé do domu 

hasičů za Vinohradským divadlem, kde nás 
provázel hasičský funkcionář Pepa, který 
shodou okolností jmenoval v naší vsi před 
časem Petra Wagnera novým hasičským sta-
rostou. Dále jsme některé z nás navštívily 
pavilon Bohemia na holešovickém výstavi-
šti. Nebo na Bořislavce nové prosklené bu-
dovy Krystaly, ve kterých dnes sídlí Sazka 
a další. Tyto stavby a jejich nejbližší okolí 
jsou zblízka opravdu originální a krásné se 
svými zvláštnostmi – lustr z Lasvitu, akáty 
se sukulenty nebo 50 tunové betonové sou-
soší .
Všechny tyto naše zážitky ještě umocnilo 
krásné slunné počasí a dobrá veselá nálada.  
 Za ČSŽ Kněževes 
 Bohdana Pavlíková

 Den dětí 2023

27. 5. 2023 jsme od 8 hodin připravovaly 
na hřišti dětský den. Všechny dětské tre-
nažéry, skákací pytle, Honzík Drábek zvu-
kovou aparaturu, naši hasiči připojovali 
hadice  a zprovoznili skákací hrad. Další 
velký a malý hrad, obří nafouknuté koule 
(zorbing) jsme měly objednané od firmy. 
Před desátou se začali trousit rodiče s dět-
mi. Všechny dostaly pitíčka a kartičky s 10 
čísly různých disciplín, které musely splnit. 
Součástí kartičky byla i barevná poukáz-
ka na párek v rohlíku a limonádu. Všech-
ny děti (a letos jich bylo přes 90) dostaly 

 Akce Českého svazu žen  
Klub Kněževes v roce 2023

Sobota  14. 10. od 10.00 

Drakiáda - fotbalové hřiště
Přijďte společně pouštět draky nebo jiná 
létající tělesa, odměny pro všechny zúčast-
něné. Občerstvení pro děti zajištěno.

Sobota  14. 10. od 16.00

Rodinné dlabání dýní a řepy 
Halloweenská párty v nové hasičárně
Přijďte si vydlabat své strašidýlko. Dýně/
řepy, nožíky, lžíce a svíčky s sebou! Občer-
stvení pro děti zajištěno.

Sobota  2. 12. od 14.00

Mikulášská besídka pro děti 
v kulturním domě
Těšte se na dílničky, zpívání, hraní 
s překvapením. Rozsvícení vánočního
stromu a zpívání koled.

Soutěž o nejhezčí vánoční svícen

Příjem svícnů  v pátek  1. 12. od 18.00 do 
20.00 v kulturním domě
Svícny vystavíme na Mikulášské besídce 
2. 12. od 13.30 v KD, kde budou bodová-
ny dětmi i dospělými.
První tři svícny s nejvyšším počtem bodů 
budou oceněny. Všechny soutěžní svícny 
budou vydraženy a výtěžek předán dětem 
do ZŠ a MŠ.

Sobota  2. 12. od  20.00

Mikulášská taneční  zábava v KD
K tanci a poslechu hraje skupina Premi-
um Band, vstupné 100 Kč. Vyhodnocení  
a ocenění svícnů ze soutěže. Bohaté kolo 
štěstí.

Srdečně zveme všechny děti, rodiče 
i prarodiče. Vaše přízeň a radost dětí je 
naší odměnou.
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Spolek Havlíček
 Poděkování 

Spolek HAVLÍČEK  touto cestou děkuje Obecnímu zastupitelstvu 
včele s panem starostou St. Kettnerem za finanční podporu dubno-
vého  zájezdu na zámek Chyše, do zámeckého pivovaru a na zámek  
Valeč, který pro občany Kněževse uspořádal Obecní úřad Kněževes 

se spolkem HAVLÍČEK.  Zorganizování této akce od zajištění auto-
busu až po získání co největšího počtu účastníků se ujala  za  kul-
turní komisi  paní Bohunka Pavlíková. Vzhledem ke krátké době, 
kterou na zařizování měla, se vše podařilo a účastníci zájezdu byli  
s programem velice spokojeni. Děkujeme Bohunce za podporu a tě-
šíme se na další spolupráci.
 Za Spolek Havlíček  
 L. Kučerová     

po absolvování ještě dárek se sušenkami 
a dobrotami. Některými akcemi jsme se 
vrátily o pár let zpátky, kdy nám pekly p. 
Pilná a Peštáková velké koláče se zapečený-
mi mincemi. Tentokrát nám koláče upekli 
v naší prodejně potravin. Všechny organi-
zátorky měly červená trička a na sobě čísla 
vepředu i vzadu, takže děti i rodiče přesně 
věděli, kterou disciplínu už mají splněnou. 
Na závěr jsme pro všechny  připravily ces-
tu za pokladem, během níž odpovídaly na 

20 různých otázek (některé byly oříškem 
i pro dospělé). Poklad chvíli hledaly na hři-
šti, ale koumáci jej našly a co nebylo v mra-
zící tašce ? No přece tradiční zmrzliny pro 
všechny malé účastníky dětského dne. 
Třešničkou na dortu bylo malování na obli-
čej, které jsme spustily ne hned na začátku 
z důvodu, aby si děti nestouply rovnou do 
dlouhé řady a zaplacené atrakce by zely 
prázdnotou. A úplný závěr – každoroční 
populární přetahování lanem mezi dětmi 

a dospěláky. Kdo vyhrál ? Naše děti, kte-
ré se na tuto závěrečnou akci vždy hrozně 
těší, protože ví, že dospěláky přemůžou…

Děkujeme všem sponzorům, hasičům, 
Luďkovi z občerstvení, Láďovi Hanzlíkovi 
za filmové zpracování a všem členkám Čes-
kého svazu žen Kněževes, které se podílely 
na přípravě, průběhu i úklidu na hřišti.
 
 Za ČSŽ Kněževes 
 Bohdana Pavlíková 

 Lidice po jedenácté

Sluníčko, příjemných 23 stupňů. V Kněževsi se nás sešlo několik u kul-
turního domu. Ostatní se přidávali v Lidicích, Hostouni… ČSŽ Kněže-
ves již po jedenácté připravil cyklovýlet do Lidic. Vždy zapálíme svíčky 
u památníku dětí, které nepřežili otřesné události Lidic 1942. I letos jsme 
si možná ještě více uvědomili, že právě děti v období válečného konflik-
tu trpí nejvíc. Život mají před sebou a jejich předčasný odchod je hrozný. 
Z Lidic jsme si to frčeli přes Hřebeč, Hostouň, Jeneč na Hájek – naše 
první občerstvovací stanice. Všichni jsme už byli pořádně vyprahlí, tak-
že alko i nealko to spravili. Přes Hostivice, okolo runwaye na Dědinu, 
přes Šárku a  Padesátník  na Přední Kopaninu. Druhá občerstvovačka 
– tentokrát U Drahušky. A odtud už hurá přes Tuchoměřice do Kněžev-

si. Opravdu hladoví jsme naše putování již tradičně zakončili 
v Maštali. Šampíčko v nás jen zasyčelo a pak jsme už jen baš-
tili, až se nám dělaly boule za ušima. Během hodování jsme 
probrali celou 43 km dlouhou trasu a dohadovali se, kudy do 
Lidic příští rok.  
 Za ČSŽ Kněževes  
 Bohdana Pavlíková 
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Baráčníci
 Staročeské máje v Kněževsi 

Milé tetičky a sousedé. Rád bych se s vámi 
podělil o radost, kterou my z Kněžev-
si máme z letošních Májů. Tuto akci pod 
názvem Staročeské máje jsme tentokrát 
pořádali v sobotu 13. května.  Od 13 ho-

din jsme u naší skromné Baráčnické rychty 
vítali naše hosty a při dobře připraveném 
občerstvení z rukou našich tetiček a sou-

sedů se dostavila i dobrá nálada. Opékané 
klobásy při hudebním doprovodu našeho 
DUO SOUSEDÉ opravdu chutnaly. Ve 
14.30 hod. jsme seřadili průvod, veden tře-
mi praporečníky - prapory III. župy, obcí 
Hradčany a Letná symbolizovaly naši vzá-
jemnou pospolitost. Následovali rychtáři, 
dále  tetičky ve staročeských krojích ne-
soucí májku, potom hosté i naši členové ve 
svérázech a kostýmech, včetně našeho mi-
lého drába. Průvod absolvoval cestu k pra-
menu Ouvalka, který jsme symbolicky 
odemkli, dále k pomníku padlých u místní 
ZŠ, kde jsme položením kytice vzpomenuli 
dávných obětí. To vše s naším hudebním 
doprovodem. Po návratu k Rychtě jsme 
se potěšili vystoupením dětského taneční-
ho souboru Kněževáčci. Celé odpoledne 
bylo pak ve znamení tance na louce před 
Rychtou a vzájemně hezké zábavy všech 

účastníků, kterou doplnilo bohaté kolo 
štěstí. Děkujeme tímto tetičkám a souse-
dům z obcí Letná, Hradčany a Uhříněves, 
III.župy a veleobce i všem občanů za jejich 
účast. Poděkování patří i participujícím 
spolkům a OÚ Kněževes. 

Pozn.: Kněževeské máje 2023 očima hostů 
- datum 13. května 2023 jsme měli dávno 
dopředu poznamenáno ve svých kalendá-
řích jako termín konání Staročeských májů 
v OB Kněževes. Kdo přijel, nelitoval. Celá 
akce od občerstvení přes tradiční průvod 
obcí i následující odpolední program nám 
zvedl hodnotící palce nahoru. Děkujeme 
za hezký den. Účastníci z OB Letná, Hrad-
čany, Uhříněves a další. 

 Luděk Černý (OB Kněževes) 
 & Miroslav Ribiero (OB Hradčany)
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Hasiči
 Sbor dobrovolných hasičů 

 Kněževes oslavil 130 let 

 od jeho založení

Sbor dobrovolných hasičů v Kněževsi v so-
botu 17. června oslavil významné výročí, 
a to již 130 let od jeho založení. Členové 
sboru připravili celodenní program pro děti 
i dospělé, který zakončili velkolepým ohňo-
strojem. 

Dopoledne patřilo dětem a jejich rodičům, 
kteří společně překonávali různé překážky, 
například přeběhnout kladinu, překonat 
překážkový běh v kolečku nebo zachránit 
plyšové hračky, které uvízly na horolezec-
ké stěně. Děti soutěžily o nejlepší výkony 
a právě ty byly nakonec oceněny. 

Odpoledne proběhlo slavnostní zahájení 
oslav a to spanilým příjezdem celého sboru. 
Členové sboru v čele s velitelem Václavem 
Čefelínem přijeli na zahájení v různých dobo-
vých uniformách a na starých dvou i čtyřko-
lých strojích, které už běžně nejsou k vidění. 
Starosta sboru Petr Wagner všechny přivítal 
a vzpomněl na ty, kteří stáli u založení sboru 
dobrovolných hasičů v Kněževsi a i ty, kteří 
dále pokračovali v jejich stopách a podařilo 
se jim sbor udržet. “Právě tito lidé nám jsou 
v mnohém velkou inspirací, protože věnovali 
svůj čas něčemu, v čem viděli smysl a věřím, 
že se jim to stejně jako nám vracelo přátel-
stvím, společnými zážitky a také oceněním 
od ostatních už jen tím, že obec společně 
ztmelovali,” řekl starosta Wagner. Následně 
požehnal hasičské zbrojnici a novému ha-
sičskému autu Tatra 815 jáhen pan Svoboda. 
Starosta obce Stanislav Ketter také poděkoval 
všem, kteří přišli. Na zahájení vystoupily děti 
z pěveckého sboru základní školy Středoklu-
ky pod taktovkou paní učitelky Doležalové 
a tanečního kroužku Kněževáček pod vede-
ním Lucie Vomáčkové. 

Během celého dne byla otevřena výstava 
historické i moderní techniky, obleků i ná-
řadí. Zástupci spřátelených sborů z okolí 
nám pomohli rozšířit výstavu o techniku, 
se kterou přijeli. Návštěvníci tak mohli na-
příklad vidět vůz CAS 25 Škoda alias Máňa, 
která byla součástí našeho sboru ještě do 
minulého roku nebo funkční koňskou čtyř-
kolovou ruční stříkačku. 

Na večerní letní zábavě hrála oblíbená ka-
pela Retro Band a po celý den bylo k dis-
pozici bohaté občerstvení. K prodeji byly 
i upomínkové předměty k výročí 130 let - 
skleněný půllitr se znakem sboru, pivní spe-
ciál Výjezdová jedenáctka, kterou uvařil Pi-
vovar Únětice a Hasičské noviny. Slavnosti 
zakončil velkolepým ohňostroj. Počasí nám 
tentokrát nepřálo, ale i přesto přišlo mnoho 
lidí a společně jsme si to užili. Ještě jednou 
děkujeme všem, kteří nás přišli podpořit, 
celému sboru za usilovnou práci během 
celého dne i příprav a také Českému svazu 
žen Kněževes za pomoc při konání akce.

 Za SDH Kněževes
 Kristýna Wagnerová
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 Naši hasiči za uplynulé období 

 měli více než dost práce, 

 tak nebudeme zdržovat 

 a jdeme na to…

10. 4. byla ve 23:43 jednotka povolána na 
technickou pomoc – transport pacienta. 
Jeden z našich spoluobčanů nešťastnou ná-
hodou utrpěl zlomeninu nohy, a protože se 
nalézal v patře, kam vede úzké schodiště, 
příslušníci ZZS vyhodnotili, že je zapotřebí 
pomoc hasičů. Na místo jsme dorazili 9 mi-
nut po vyhlášení poplachu. Příslušníkům 
ZZS jsme pomohli pacienta zafixovat a po-
sléze dopravit do sanitního vozu. Výjezdu 
se zúčastnili: O. Botka, V. Čefelín ml., J. 
Drábek, T. Seiner a P. Wagner.
 
27. 4. byl den, kdy jsme byli dohodnutí jet 
pro májku do lesa v Tuchoměřicích, ale ve 
12:49 byl jednotce vyhlášen poplach na po-
žár kovošrotu na Kladně. Vašek a Martin 
vyrazili i s cestou z práce do 15 minut a Petr 
s druhým vozem je následoval o chvíli poz-
ději. Když jsme dorazili, bylo na místě už 
velké množství jednotek a hasičské techni-
ky. Petr prováděl hasební práce a poté do-
hlížel a ovládal mobilní lafetu. Mezitím Va-
šek s Martinem jezdili „pravidelnou linku“ 
Kladno – Buštěhrad a dováželi vodu. Na 
základnu se vrátili kolem 22:00. Výjezdu 
se zúčastnili: V. Čefelín ml., M. Dobr a  P. 
Wagner. A my ostatní? Jeli jsme pro májku, 
která letos měla krásných 18,5 m a až do 31. 
5. zdobila naší obec.
 
30. 4. den, kdy jsme již tradičně zdvihli máj-
ku a potom šli průvodem obcí k památníku 
padlých, kde jsme na jejich počest položili 
kytici, a poté se průvod odebral na místní 

fotbalové hřiště, kde byla zapálená hrani-
ce i s Moranou. Dále se zábava odehrávala 
v přátelské atmosféře až do nočních hodin.
 
12. 5. v 18:00 jsme byli ve Středoklukách 
na okrskové soutěži. Po delší době to byly 
naše první závody. Zcela netradičně byla 
soutěž pořádána v podvečerních hodinách. 
Po neuvěřitelném boji jsme skončili na tře-
tím místě a odvezli si diplom.
 
21. 5. byl další výjezd, a to do obce Zájezd. 
Z požáru odpadu se nakonec vyklubalo 
dohašení hnoje, který tam hořel již od pře-
dešlého dne. Kluci byli velice rychlí a vyjíž-
děli do 3 minut od vyhlášení. Byla to taková 
rychlost, že někdo nestihl ani na výjezd do-
běhnout. Výjezdu s zúčastnili: O. Botka, V. 
Čefelín ml. a T. Seiner.
 
27. 5. jsme pomáhali Svazu žen při pořádá-
ní dětského dne. Náš hořící domeček byl 
opět velkým lákadlem jak pro děti, tak pro 
jejich rodiče.
 
17. 6. byl den, kterému předcházely velké 
přípravy! Aby také ne, vždyť naši hasiči sla-
vili 130 let od založení (18. 6. 1893). Od rána 
jsme měli plné ruce práce. Jedna skupina 
připravovala překážky a disciplíny pro děti, 
druhá zajišťovala občerstvení a třetí chystala 
výstavu historického a současného vybave-
ní. Program pro děti s rodiči začal v 11:00. Ve 
12:00 začali přijíždět hasiči z okolních obcí 
se svojí technikou, která byla vystavena. Ve-
lice zajímavou ukázku předvedli naši noví 
kamarádi z SDH Snědovice - přivezli plně 
funkční koňskou stříkačku.
V 15:00 začínala „oficiální“ část programu. 
Ale něco najednou chybělo - naši hasiči 
zmizeli. Poté, co děti zavolaly „HASIČI!“, 
přijížděl náš velitel jednotky Vašek Čefelín 
v historické uniformě na dobovém bicyklu 
k hasičárně. Se slovy "Nebojte, hasiče zavo-
lám!" spustil tlakovou sirénu. Za burácení 
dvoutaktních motorů, zahaleni v modrém 
dýmu a oděni v historickém i současném 
oblečení, přijížděli naši hasiči na starých 
strojích, které nalezli doma. Následoval ná-
stup a úvodní slovo nového starosty SDH 
Kněževes Petra Wagnera, který promluvil 
ve zkratce o historii našeho sboru a zavzpo-
mínal na zakládající členy. Poté nám zazpí-
valy děti z pěveckého sboru základní školy 
Středokluky. 

Následně jáhen pan Svoboda požehnal 
naší zbrojnici i nové Tatře. Také starosta 
obce, pan Stanislav Kettner, nám popřál 
hodně zábavy a málo požárů. Nakonec se 
svým tanečním číslem vystoupily dívky ze 
souboru Kněževáček. Pak už následovala 
zábava ve volném stylu, kterou doprová-

zela kapela Retro Band. Na úplný závěr, 
po desáté večer, byl odpálen ohňostroj, 
kterým jsme se s lidmi rozloučili. Musíme 
poděkovat členům JSDH okolních obcí, 
a to: JSDH  Buštěhrad, JSDH Dřetovice, 
JSDH Hostivice, JSDH Libčice nad Vlta-
vou a JSDH Hostouň, kteří nám přispěli 
zapůjčením a přistavením jejich techniky 
na ukázku. Nesmíme zapomenout na čle-
ny SDH Středokluky, SDH Úholičky, SDH 
Hostouň a SDH Snědovice za účast. Další 
velké DĚKUJI patří našemu starostovi, 
panu Kettnerovi a celému zastupitelstvu, 
kteří v nás vkládají důvěru a podporují jak 
činnost sboru, tak jednotky.  Naše největ-
ší díky však patří našim rodinám za to, že 
nás podporují, když je třeba v jednu ráno 
vzbudí náš telefon, který oznamuje výjezd, 
nebo naopak ve čtyři ráno je zase budíme 
my, když se vracíme domů. 
Všem Vám DĚKUJEME.
 
Závěr už jen popřeji dětem krásné prázdni-
ny, a rodiče si dovolujeme pozvat 30. 9. na 
posvícenskou zábavu v místním Kulturním 
domě.

 Za SDH a JSDH Kněževes, 
 Jan Drábek



Kněževák 2/2023 16

17. 6. 2023    OSLAVY 130. LET SDH KNĚŽEVES 



Kněževák 2/2023 17knezevak@knezeves.cz  |  www.knezeves.cz

Sportovní den 
 SDH Kněževes TJ Sokol Kněževes

Vás zvou na

Český svaz žen Kněževes

sobota 15. 7. 2023 od 9 hodin 
na fotbalovém hřišti

Utvořte tým nebo se přihlaste jako jednotlivec a přijďte
si poměřit své síly v jednom sportu nebo ve všech. 

hrát se bude: tenis, malá kopaná, nohejbal,
volejbal, ping-pong, badminton a petanque

Zápisné 50 Kč/os nebo 200 Kč/tým
Registrace od 15 let

 Přihlášení na 720 326 933 K. Wagnerová Nejpozději do 10. 7. 2023

o pohár obce Kněževes

Bohatý doprovodný program pro děti i dospělé

Z kroniky obce 
 III. Poloha a popis katastru

Kněževeský katastr leží v mírně zvlněném 
terénu 300 – 350 metrů nad mořem. Výško-
vý rozdíl nejvyššího a nejnižšího bodu ka-
tastru nečiní více než 50 metrů.

Rozloha a výměra půdy:
Pole 540,70 ha
Louky 2,70 ha
Pastviny 1,51 ha
Sady, zahrady 3,65 ha
Lesy -
Půda zastavěná 8,02 ha
Rybníky 30, 00 a
Hřiště a cvičiště 80,00 a
Hřbitov 30,00 a
Pozemek ČSD 3,70 ha
Silnice a veřejné cesty 12,80 ha
Stavební parcely 1,80 ha
Neplodná půda 1,30 ha
Břehy, stráně 2,08 ha

Svou geologickou strukturou je kněže-
veský katastr součástí vrstvy druhohorné 
křídové a třetihorné silurské.
Geonomický profil půdy: Z deseti tříd hod-

noty půdy je v Kněževsi na základě prove-
deného rozboru půdy bonita I. – VII. třídy, 
průměrná bonita II. – III. třída.
V obci vyvěrá silný pramen pod mostkem 
při státní silnici ; protéká obcí na severový-
chod přes Kněžívku, Tuchoměřice a tvoří 
pak Únětický potok, který se vlévá u Roz-
tok do Vltavy.

Kněževes leží v pásmu ideálního podnebí 
pro pěstění cukrovky a obilí. Lepší výnos-
nost půdy je přes výbornou podnebnou po-
lohu brzděna poměrně malou vlhkostí. 
Srážky činí za rok pouze 500 – 600 mm.

Průměrná teplota:
Lednová +1 st. Celsia až +2 st. Celsia
Červencová +21 st. Celsia až + 22 st. Celsia
Roční +9 st. Celsia až + 10 st. Celsia
Převládající vítr je západní.

Počet obyvatelstva ( podle sčítání lidu):
V roce 1921 508 obyvatel
1930 613 obyvatel
1950 611 obyvatel

Příště Význačné osoby veřejného života.

 Z Kroniky obce přepsala: 
 Václava Vlčková, místní kronikářka
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 Libochovice

Libochovický zámek v okrese Litoměřice stojí na místě gotické 
tvrze a je jednou z nejvýznamnějších raně barokních staveb v Če-
chách. V roce 1685 byla u zámku založena okrasná zahrada. 
Zámecké interiéry prošly v roce 2021 zásadní reinstalací. Muzeální 
expozice, ze 70. let minulého století o vývoji bydlení, byla nahra-
zena prohlídkovým okruhem zaměřeným na poslední majitele 
zámku, hraběcí rod Herbersteinů. V přízemí se seznámíte s histo-
rií zámku od 13. století do dneška. i. V prvním patře s jednotlivý-
mi členy šlechtické rodiny a jejich životy. Začíná se zámeckou her-
nou, pokračuje se do velké jídelny, modrého a růžového salonku, 
následuje malá jídelna a rodinný salon. Pak navštívíte zámeckou 
knihovnu, hraběcí pracovnu a malou galerii. Poslední místnosti 
jsou bohatě doplněny hraběcími úlovky a suvenýry, které si při-

vezl poslední majitel Josef Johann Herberstein ze svých cest. Po 
skončení prohlídky, v ceně vstupenky, máte možnost zhlédnout 
i expozici Jana Evangelisty Purkyně, slavného lékaře a vědce, kte-
rý se na zámku v Libochovicích, právě v prostorách současné vý-
stavní síně narodil. Více na https://zamek-libochovice.cz/
 p. Bareš

Tip na  
výlet

K N Ě Ž E V Á K : periodický tisk územního samosprávného celku, zpravodaj obce Kněževes, ročník 24, číslo 2, červen 2023, ev. číslo 
– MK ČR E 11212 | Šéfredaktor: Barbara Kubů | Obsahová korektura: Stanislav Kettner, Ing. Václava Vlčková | Externí fotografové: 
Ing. Klára Vlčková (xklarusa), Ing. Václava Vlčková, Mgr. Luděk Černý, Mgr. Iva Farová, Bohdana Pavlíková, Jakub Šebesta, Jan 
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 Nechali jsme pilotovat děti  z dětských domovů

Nutno přiznat, že všechny lety nepřistály přímo na ranveji, ale 
v tréninkovém centru Czech Aviation Training Centru, kde mají 
trenažéry na různé typy letadel, to vůbec nevadí. Evakuaci leta-
dla i roli letušky zvládli všichni na výbornou. Nadšené úsměvy 
na rozzářených dětských tvářích potěší o to víc, když jde o děti, 
s kterými se život zatím moc nemazlil. Přijďte si také vyzkoušet 
být na chvilku pilotem nebo tento zážitek věnujte někomu jako ne-
tradiční dárek.

 Ping Bubble Meditation Lounge  pro relaxaci 

 a trochu jiný pohled na svět

V Terminálu 1 je cestujícím nově k dispozici speciální odpočinková 
místnost vytvořená Nadačním fondem Pink Bubble, který pomáhá 
dětem a mladým lidem bojujícím s onkologickým onemocněním. 
Netradiční design propaguje pozitivní myšlení, odkaz bývalého 
prezidenta Václava Havla a důležitou činnost organizace Pink 
Bubble. Pink Bubble Meditation Lounge se nachází v neveřejné 
části Terminálu 1 před odletovými gaty a je otevřená nonstop.

Letiště PAMÁTKA MISTRA JANA HUSA 
V TUCHOMĚŘICÍCH A NA PŘEDNÍ KOPANINĚ 

      čtvrtek 6. 7. 2023 
 

 

 

 

 

 

99..3300  --  HHuussůůvv  ssbboorr  vv  TTuucchhoomměěřřiiccíícchh  
bohoslužby s připomínkou života, díla a odkazu 
mistra Jana Husa. 

1100..4455  --  HHuussoovvaa  mmoohhyyllaa  vv  TTuucchhoomměěřřiiccíícchh  
Husova modlitba u mohyly vedle kostela. 

1111..3300  --  HHuussoovvaa  zzvvoonniiččkkaa  nnaa  PPřřeeddnníí  KKooppaanniinněě  
zvonění na zvon a připomínka Husových výroků 
a myšlenek.  
Sloužit a provázet vás budou  MMggrr..  PPeettrr  VVooppáállkkaa  a  MMggrr..  VVllaaddiissllaavv  PPeekk  

Srdečně vás všechny zveme do našeho společenství. 



27. 5. 2023    DĚTSKÝ DEN 


